
-----scroll down for English and German versions----- 

  

Workshop: Ženy v české hudební kultuře v 19. století, Oddělení muzikologie, Ústav dějin 

umění Akademie věd ČR, Praha, 23. října 2020 

Termín pro návrhy příspěvků: 31. května 2020 

  

  

Ústav dějin umění AV ČR Vás srdečně zve na workshop věnovaný ženám v české hudební 

kultuře 19. století, který se bude konat 23. října 2020 v Muzikologické knihovně ÚDU AV ČR 

na Puškinově náměstí v Praze. 

Hudební historiografie není nutně věrným obrazem dějin, které se snaží popsat. Českou hudbu 

19. století mezinárodně proslavili Antonín Dvořák, Bedřich Smetana nebo Václav Jan 

Tomášek. Zdejší hudební kultura však zahrnuje i jména jako Elise Barthová, Marie Karolina 

Bendová, Kateřina Cibbini-Koželuhová, Marie Červinková-Riegrová, Wilhelmine Ebertová, 

Juliane Glaserová, Marie Prokschová a Matylda Ringelsbergová. Vliv těchto a dalších žen na 

českou hudební kulturu – v soukromé i veřejné sféře – si zaslouží více pozornosti ve všech 

tvůrčích oblastech, ať jde o kompozici, interpretaci, psaní libret a básnických předloh nebo 

např. výrobu kostýmů a maleb pro hudebně-dramatická představení, ale i pořádání hudebních 

akcí, hudební kritiku a pedagogiku. Cílem workshopu je poukázat na roli žen v hudbě 19. století 

a propojit odborníky, kteří se tomuto tématu věnují. 

Oficiálními jazyky workshopu budou angličtina a němčina. Délka příspěvků je 20 minut s 

dalšími 10 minutami na diskusi. Protože se jedná o jednodenní akci bez paralelních sekcí, lze 

přijmout pouze omezený počet příspěvků. Pořadatelé však vyzývají všechny zájemce, aby 

předkládali abstrakty i v případě, pokud mají zájem přispět kapitolou do publikace na stejné 

téma, jejíž příprava je plánována na rok 2021.  

Návrhy příspěvků včetně abstraktu (maximálně 250 slov) a stručné biografie ve formátu 

kompatibilním s MS Word zašlete prosím dr. Anje Bunzel (womeninczechmusic@gmail.com) 

nejpozději do 31. května 2020. 

  

Tato akce je financována z programu Akademie věd Strategie AV 21 a pořádá ji dr. Anja Bunzel 

(Ústav dějin umění AV ČR) ve spolupráci s dr. Markétou Kratochvílovou (Ústav dějin umění 

AV ČR) a Sophie Drinker Institut (Bremen, Německo). 
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Women in Nineteenth-Century Czech Musical Culture, Musicology Department, Institute 

of Art History, Czech Academy of Sciences, Prague, 23 October 2020 

Deadline for abstracts: 31 May 2020 

  

More often than not, the historiography of music is not entirely in sync with the history which 

it aims to portray. Nineteenth-century Czech music, for instance, is known internationally 

primarily on account of the works by Antonín Dvořák, Bedřich Smetana, Václav Jan Tomášek, 

to name but a few. However, nineteenth-century Czech musical culture also embraces such 

names as Elise Barth, Marie Karolina Benda, Katerina Cibbini-Koseluh, Marie Červinková-

Riegrová, Wilhelmine Ebert, Juliane Glaser, Marie Proksch, and Mathilde Ringelsberg, for 

example. These and other women, who had a remarkable impact on the private and public 

discourse of nineteenth-century Czech musical culture, deserve further scholarly attention, 

especially with a view to such fields as composition; performance; the writing of libretti and 

poetry subsequently set to music; such other creative spheres as the conceptualisation and 

creation of costumes and paintings for music-dramatic performances; music management and 

the hosting of musical events; music criticism; and music pedagogy. It is the aim of this 

international workshop to bring together scholars who are interested in re-evaluating the role 

of women within these contexts. 

The official languages of the workshop will be English and German. Papers will be twenty 

minutes in length, followed by ten minutes for questions and constructive feedback. As this is 

a one-day event and parallel sessions will be avoided, only a limited number of papers can be 

accepted. However, interested colleagues are encouraged to submit abstracts also with a view 

to contributing a chapter to an edited volume on the same topic, which is planned for 2021.  

Proposals including an abstract of no more than 250 words and a brief biographical note should 

be sent in a format compatible with MS Word to Dr Anja Bunzel 

(womeninczechmusic@gmail.com) no later than 31 May 2020.  

  

This event is funded by the Czech Academy of Sciences funding scheme Strategie 21 and is 

organised by Dr Anja Bunzel (Institute of Art History, Czech Academy of Sciences) in 

collaboration with Dr Markéta Kratochvílová (Institute of Art History, Czech Academy of 

Sciences) and the Sophie Drinker Institut (Bremen, Germany). 
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Frauen in der tschechischen Musikkultur des 19. Jahrhunderts, Abteilung 

Musikwissenschaft, Institut für Kunstgeschichte, Tschechische Akademie der 

Wissenschaften, Prag, 23. Oktober 2020 

Abgabefrist für Vorschläge: 31. Mai 2020 

  

Musikhistoriographie ist nicht immer mit der Geschichte synchronisiert, die sie abzubildern 

versucht. Zum Beispiel ist tschechische Musik des 19. Jahrhunderts international vordergründig 

für die Werke von Antonín Dvořák, Bedřich Smetana oder Václav Jan Tomášek bekannt. 

Jedoch gehören zur tschechischen Musikkultur des 19. Jarhunderts auch Namen wie Elise 

Barth, Marie Karolina Benda, Katerina Cibbini-Koseluh, Marie Červinková-Riegrová, 

Wilhelmine Ebert, Juliane Glaser, Marie Proksch, Mathilde Ringelsberg und viele mehr. Diese 

und andere Frauen, die sowohl im öffentlichen als auch im privaten Diskurs einen wesentlichen 

Anteil am tschechischen Musikleben des 19. Jahrhunderts hatten, verdienen wissenschaftliche 

Aufmerksamkeit – besonders mit Blick auf Betätigungsfelder wie Komposition; Performanz; 

das Schreiben von Textvorlagen für Vertonungen; andere kreative Felder wie das 

Konzeptionalisieren und Anfertigen von Kostümen und Bildern für musik-dramatische 

Aufführungen; das Koordinieren und Veranstalten musikalischer Veranstaltungen und 

Zusammenkünfte; Musikkritik und Musikpädagogik. Ziel dieses internationalen Workshops ist 

es, Wissenschaftler_innen zusammenzubringen, die daran interessiert sind, die Rolle von 

Frauen in diesen Kontexten zu reevaluieren.  

Die offiziellen Workshopsprachen sind Englisch und Deutsch. Die Vorträge sollen 20 Minuten 

lang sein; danach stehen jeweils 10 Minuten für Fragen und Anregungen zur Verfügung. Da 

dieser Workshop nur einen Tag lang ist und von Parallelsektionen abgesehen werden soll, kann 

nur eine kleine Anzahl von Vorträgen angenommen werden. Dennoch werden interessierte 

Kolleg_innen ausdrücklich dazu ermutigt, Vorschläge auch mit Blick auf die Möglichkeit eines 

Beitrags in einer für 2021 geplanten Publikation zum selben Thema einzureichen. 

Vorschläge (max. 250 Wörter) und eine kurze Biographie sollten in einem MS Word-

kompatiblen Format bis zum 31. Mai 2020 an Dr.in Anja Bunzel 

(womeninczechmusic@gmail.com) gesandt werden. 

  

Der Workshop wird über das Förderprogramm Strategie 21 der Tschechischen Akademie der 

Wissenschaften finanziert und von Dr.in Anja Bunzel (Institut für Kunstgeschichte, 

Tschechische Akademie der Wissenschaften) in Zusammenarbeit mit Dr.in Markéta 

Kratochvílová (Institut für Kunstgeschichte, Tschechische Akademie der Wissenschaften) und 

dem Sophie Drinker Institut (Bremen, Deutschland) organisiert. 
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